
Protokół nr XXIV/09 
z sesji Rady Gminy Górzyca 

odbytej dnia 2 stycznia 2009 r.   w sali narad Urzędu Gminy Centrum 
Spotkań Polsko-Niemieckich 

 
 

Przewodnicząca Rady Gminy p. Maria Syktus o godzinie 1400 otworzyła 
sesję i po powitaniu radnych oświadczyła, że zgodnie z listą obecności na sesji 
obecnych jest 14 radnych  (nieobecna radna Małgorzata Mazur) co stanowi 
quorum i pozwala na podejmowanie prawomocnych uchwał. 
 
Przewodnicząca Rady zgłosiła następujące propozycje zmian do porządku 
obrad sesji: 

1) na podstawie § 28 ust. 1 i § 38 w związku z § 58 ust. 1 Statutu Gminy 
Górzyca Przewodnicząca Rady Gminy wniosła o zmianę porządku obrad 
XXIV sesji Rady Gminy poprzez dodanie do punktu 3 punkt 3a. o treści: 
„Podjęcie uchwały w sprawie apelu dotyczącego wyznaczenia     
Pełnomocnika Prezesa Rady Ministrów na stanowisko pełniącego      
obowiązki Wójta Gminy Górzyca do czasu wyboru nowego wójta; 

2) na podstawie § 60 ust. 4 Statutu Gminy Górzyca Wójt Gminy wnosi o 
zmianę porządku obrad sesji Rady Gminy Górzyca poprzez dodanie do 
punktu 3 punkt 3b. o treści: „Podjęcie uchwały w sprawie zamiany 
nieruchomości”. 

 
Przewodnicząca Rady spytała czy radni wnoszą inne propozycje do porządku 
obrad sesji.  
 
Z uwagi na brak propozycji Przewodnicząca Rady poddała pod głosowanie 
radnych przyjęcie porządku obrad sesji ze zmianami.  
W wyniku głosowania jawnego radni jednogłośnie 14 głosami „za” przyjęli 
porządek obrad sesji, który przedstawia się następująco: 

 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
2. Wystąpienie Wójta Gminy Górzyca. 
3. Podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu wójta 

Gminy Górzyca. 
3a. Podjęcie uchwały w sprawie apelu dotyczącego wyznaczenia    
      Pełnomocnika Prezesa Rady Ministrów na stanowisko pełniącego         
      obowiązki Wójta Gminy Górzyca do czasu wyboru nowego wójta. 
3b. Podjęcie uchwały w sprawie zamiany nieruchomości. 
4. Interpelacje radnych Rady Gminy. 
5. Wolne wnioski i informacje: 
6. Zakończenie obrad XXIV sesji Rady Gminy.  

 



 
Realizacja porządku obrad: 
 
Ad. 1 
Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
 
Zrealizowano na wstępie. 

 
Ad. 2 
Wystąpienie Wójta Gminy Górzyca. 
 
Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że Wójt Gminy Tomasz Kowalczyk 
jest nieobecny na dzisiejszej sesji Rady Gminy Górzyca, jednak na ostatniej 
sesji w dniu 19 grudnia 2008 r. osobiście przekazał radnym informację                 
o zamiarze zrzeczenia się mandatu Wójta Gminy Górzyca z powodów 
osobistych i stosowne oświadczenie o zrzeczeniu się z dniem 31.12.2008 r. 
mandatu Wójta Gminy Górzyca złożył w dniu 23 grudnia 2008 r. w formie 
pisemnej /kopia oświadczenie stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Sekretarz Gminy Górzyca Maria Palichleb wyjaśniła, że nieobecność Wójta 
na sesji nie ma wpływu na podjęcie uchwały w sprawie wygaśnięcia mandatu 
Wójta Gminy Górzyca. Wystąpienie Wójta przed podjęciem przez radę 
uchwały, stwierdzającej wygaśnięcie mandatu wójta jest jego prawem, a nie 
obowiązkiem i jeżeli z tego prawa nie korzysta to jest jego osobista decyzja. 
 
Ad. 3 
Podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu wójta Gminy 
Górzyca. 
 
Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Przewodnicząca Rady Gminy 
Górzyca. W uzasadnieniu poinformowała radnych, że Wójt Gminy Górzyca w 
dniu 23 grudnia 2008 r. złożył pisemne zrzeczenie się mandatu wójta z dniem  
31 grudnia 2008 r. Dodała, że zgodnie z art. 26 ust. 1 pkt 2 ustawy o 
bezpośrednim wyborze wójta, burmistrza, prezydenta miasta „wygaśnięcie 
mandatu wójta następuje na wskutek pisemnego zrzeczenia się mandatu”, 
natomiast zgodnie z ust. 2 cyt. ustawy „wygaśnięcie mandatu w przypadkach 
określonych w ust. 1 pkt 1-7 cyt. ustawy stwierdza rada gminy , w drodze 
uchwały najpóźniej po upływie miesiąca od dnia wystąpienia przesłanek 
wygaśnięcia mandatu. Przed podjęciem uchwały o wygaśnięciu mandatu z 
przyczyn, o których mowa  w ust. 1 pkt 1-5, należy umożliwić  wójtowi złożenie 
wyjaśnień. Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym uchwałę o wygaśnięciu 
mandatu wójta niezwłocznie przesyła się Wojewodzie Lubuskiemu oraz 
Komisarzowi Wyborczemu w Gorzowie Wlkp. 

 



Przewodnicząca Rady otworzyła dyskusję. 
 
Radny Mieczysław Mikulski stwierdził, że projekt uchwały nie został 
zaopiniowany przez radcę prawnego, a uzasadnienie zostało podpisane przez 
pracownika ds. samorządowych p. Markowską. 
Przewodnicząca Rady Gminy odpowiedziała, że projekt uchwały był 
analizowany przez radcę prawnego p. Ryszarda Koniecznego pod względem 
formalno-prawnym i taki zapis oraz podpis Radcy jest złożony na oryginale 
projektu uchwały i z tego oryginału projektu uchwały wykonano kserokopię dla 
radnych. Oryginał projektu uchwały mam dzisiaj na sesji do wglądu . Poprosiła 
radnego o sprawdzenie czy na jego egzemplarzu ww. projektu uchwały w 
lewym dolnym roku jest podpis radcy.  
Radny Mikulski stwierdził, że jest ale bez pieczęci imiennej.  
Przewodnicząca Rady stwierdziła, że w przyszłości radca będzie oprócz 
podpisu, oraz zapisu że uchwała jest zgodna pod względem formalno-prawnym  
również stawiał pieczątkę imienną. Dodała również, że każdy projekt uchwały 
dodatkowo w lewym górnym rogu parafuje Wójt lub w przypadku omawianej 
uchwały Przewodniczący Rady i taki podpis tam jest, a pracownik urzędu ma 
obowiązek przygotować uzasadnienie do projektu uchwały i wskazać przepisy, 
co p. Markowska wykonała. 
 
Radny Mieczysław Mikulski spytał, czy w przypadku Wójta nie powinien 
obowiązywać kodeks pracy, bo jego zdaniem złożenie oświadczenia o 
zrzeczeniu się mandatu wójta wygląda jak „porzucenie pracy” przez Wójta? 
Przewodnicząca Rady odpowiedziała, że cała procedura została oceniona przez 
radcę prawnego i jest prawidłowa. Rada Gminy w drodze uchwały stwierdza 
wygaśnięcie mandatu wójta. 
 
Radny Mieczysław Mikulski wyraził swoje niezadowolenie z uwagi na 
nieobecność na sesji radcy prawnego i Wójta Tomasza Kowalczyka. Stwierdził, 
że jego zdaniem jest wyraz lekceważenia decyzji jakie mają zapaść. 
 
Sekretarz Gminy wyjaśniła, że podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia 
wygaśnięcia mandatu wójta jest niezbędne do uruchomienia procedury 
związanej z przeprowadzeniem przedterminowych wyborów Wójta Gminy 
Górzyca, które to wybory muszą się odbyć w ciągu 90 dni od daty zdarzenia. 
Mandat Wójta Gminy wygasł w dniu 31 grudnia 2008 r., a Rada Gminy jest 
tylko zobowiązana do stwierdzenia tego faktu, który już nastąpił w drodze 
podjęcia uchwały stwierdzającej wygaśnięcie mandatu wójta. Jeżeli Rada 
Gminy nie wykona tego obowiązku to Wojewoda wzywa organ do jego 
wykonania. 
 
Radny Mieczysław Mikulski  oświadczył, że nie będzie głosował. 

 



 
Radny Jerzy Chudziński stwierdził, że każdy radny będzie głosował zgodnie z 
własnym sumieniem. Dodał, że rozmawiał telefonicznie dzisiaj z Wójtem 
Tomaszem  Kowalczykiem, który prosił go, aby przeprosić wszystkich radnych 
za nieobecność na dzisiejszej sesji Rady Gminy, ale nie może być bo już 
załatwia sprawy związane z nową pracą. 
 
Radny Ryszard Dębiński stwierdził, że decyzję o zrzeczeniu się mandatu wójta 
podjął sam osobiście Wójt Tomasz Kowalczyk. Dodał, że jego zdaniem nie była 
to łatwa decyzja i na pewno powody są bardzo ważne. Musimy ją uszanować. 
 
Radni nie wnieśli innych uwag i wniosków w związku z czym Przewodnicząca 
Rady zarządziła głosowanie w sprawie podjęcia uchwały. 
 
W wyniku głosowania jawnego Rada Gminy na ustawowy skład Rady 15  
radnych, przy obecności na sesji 14 radnych,  12 głosami „za” przy 2 głosach 
„wstrzymujących się” podjęła uchwałę  Nr XXIV/152/09 w sprawie 
stwierdzenia wygaśnięcia mandatu wójta Gminy Górzyca /uchwała stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 4 
Podjęcie uchwały w sprawie apelu dotyczącego wyznaczenia         
Pełnomocnika Prezesa Rady Ministrów na stanowisko pełniącego              
obowiązki Wójta Gminy Górzyca do czasu wyboru nowego wójta. 
 
Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Przewodnicząca Rady Gminy.          
Stwierdziła, że w związku z wygaśnięciem mandatu Wójta Gminy Górzyca                                   
i koniecznością wyznaczenia przez Prezesa Rady Ministrów osoby pełniącej 
obowiązki Wójta Gminy do czasu objęcia obowiązków przez nowo wybranego 
wójta, Rada Gminy Górzyca apeluje o uwzględnienie jej stanowiska                     
i wyznaczenie na stanowisko określone w art. 28 f ustawy z dnia 8 marca 1990 
roku o samorządzie gminnym jedną z niżej proponowanych osób: 
Panią Marię Palichleb – Sekretarza Gminy Górzyca lub Panią Helenę 
Adamkiewicz – Kierownika Referatu Rozwoju Gospodarczego i Gospodarki 
Komunalnej Urzędu Gminy w Górzycy. Uzasadnieniem projektu uchwały są 
następujące  informacje cyt.:  
„Kandydaturę Pani Marii Palichleb uzasadniamy tym, że osoba ta posiada 
bardzo dobrą opinię jako doświadczony i wieloletni pracownik Urzędu Gminy. 
Osoba ta od wielu lat na podstawie udzielonych upoważnień Wójta faktycznie 
współzarządza i kieruje sprawami Gminy Górzyca. Umiejętności tej osoby 
przesądziły o tym, że Wójt Gminy zrezygnował z zatrudnienia Zastępcy Wójta. 
Pani Maria Palichleb jest stałym mieszkańcem miejscowości Górzyca. 

 



Kandydaturę Pani Heleny Adamkiewicz uzasadniamy dużym doświadczeniem 
tej osoby w pracy w administracji samorządowej i faktem, że od wielu lat osoba 
ta sprawuje różne funkcje kierownicze. 
Kandydatki proponowane przez Radę Gminy to osoby bezpartyjne, cieszące się 
bardzo dobrą opinią i zaufaniem społecznym mieszkańców Gminy Górzyca. 
Każda z rekomendowanych osób z chwilą wyznaczenia gwarantuje sprawne 
wykonywanie zadań gminy na poziomie zapewniającym właściwe 
funkcjonowanie gminy Górzyca do czasu wyboru wójta”. 
 
 
Przewodnicząca Rady otworzyła dyskusję. 
 
Radna Maria Pakos prosi o wyjaśnienie sytuacji, jeżeli Wojewoda wskaże dla 
Premiera inną osobę do pełnienia funkcji Wójta Gminy Górzyca? 
Sekretarz Gminy odpowiedziała, że jest to możliwe i wskazana osoba będzie 
pełniła funkcję Wójta Gminy zgodnie z upoważnieniem do czasu wyboru 
nowego Wójta. Rada Gminy może tylko apelować, ale nie ma kompetencji do 
wyznaczenia osoby zastępującej wójta. 
 
Radny Ryszard Dębiński  spytał, czy decyzję o kandydacie do pełnienia 
funkcji Wójta podejmuje Wojewoda, Marszałek czy Rada Gminy? 
Sekretarz Gminy wyjaśniła, że Prezes Rady Ministrów wyznacza osobę do 
pełnienia obowiązków Wójta Gminy do czasu objęcia obowiązków przez nowo 
wybranego wójta. 
 
Radny Ryszard Dębiński spytał, jak wskazane z projekcie uchwały kandydatki 
Pani Maria Palichleb i Helena Adamkiewicz zamierzają pracować na 
stanowisku „komisarza”? 
Sekretarz Gminy odpowiedziała, że będzie to ogromna odpowiedzialność          
i ciężar, nie będzie to łatwe zadanie. Gmina zasługuje na to aby realizować 
wszystkie zadania bez zakłóceń i niepotrzebnych zawirowań. Dodała, że jest 
długoletnim pracownikiem samorządowym, dobrze zna zagadnienia związane z 
pracą w samorządzie oraz strukturę gminy. Stwierdziła, że będzie działała w 
granicach uprawnień jej danych i prawa.  
Kierownik Ref. Rozw. Gosp. i Gosp. Kom. Helena Adamkiewicz stwierdziła, 
że jest wskazana do pomocy jako druga osoba. Pani sekretarz powiedziała już 
wszystko. Dodała, że w Urzędzie pracują dobrze wykwalifikowani pracownicy, 
z długoletnim stażem  i doskonale wywiązują się ze swoich obowiązków. 
Napewno zadania realizowane będą bez większych problemów. 
 
Radni nie wnieśli innych uwag i wniosków w związku z czym Przewodnicząca 
Rady zarządziła głosowanie w sprawie podjęcia uchwały. 
 

 



W wyniku głosowania jawnego Rada Gminy na ustawowy skład Rady 15  
radnych, przy obecności na sesji 14 radnych,  13 głosami „za” przy 1 głosie 
„wstrzymującym się” podjęła uchwałę  Nr XXIV/153/09 w sprawie apelu 
dotyczącego wyznaczenia Pełnomocnika Prezesa Rady Ministrów na 
stanowisko pełniącego obowiązki Wójta Gminy Górzyca do czasu wyboru 
nowego wójta /uchwała stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 5 
Podjęcie uchwały w sprawie zamiany nieruchomości. 
 
Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Kierownik Ref. Rozw. Gosp. i Gosp. 
Kom. Helena Adamkiewicz. W uzasadnieniu poinformowała radnych, że w 
związku z licznymi petycjami mieszkańców wsi Spudłów i Laski Lubuskie o 
poprawę nawierzchni drogi łączącej te miejscowości pojawiła się możliwość 
pozyskania środków z Unii Europejskiej w ramach Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na remont nawierzchni drogi. Aby takie środki pozyskać 
inwestor musi mieć prawo do gruntu. Jest to droga nr 359/4 obręb Spudłów, 
która jest własnością Skarbu Państwa, a w Zarządzie Nadleśnictwa Ośno 
Lubuskie. W związku z tym Wójt wystąpił z wnioskiem do nadleśnictwa o 
zamianę: Gminy Górzyca przekaże działkę 204/3 w obrębie Radówek, która jest 
jedyną drogą prowadząca do lasu będącego w Zarządzie Nadleśnictwa, a 
Nadleśnictwo przekaże Gminie przedmiotową działkę. Dodała, że zgodnie z 
ustawą o gospodarce nieruchomościami, nieruchomości stanowiące własność 
Skarbu Państwa oraz własność jednostki samorządu terytorialnego mogą być 
przedmiotem zamiany na nieruchomości stanowiące własność osób fizycznych 
lub osób prawnych. 
 
Radni nie wnieśli żadnych uwag i wniosków w związku z czym 
Przewodnicząca Rady zarządziła głosowanie w sprawie podjęcia uchwały. 
 
W wyniku głosowania jawnego Rada Gminy na ustawowy skład Rady 15  
radnych, przy obecności na sesji 14 radnych,  jednogłośnie 14 głosami „za” 
podjęła uchwałę  Nr XXIV/154/08 w sprawie zamiany nieruchomości /uchwała 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 13 
Interpelacje radnych Rady Gminy. 
 

1) Sekretarz Powiatu Słubickiego Marek Pomarański w imieniu Starosty 
Powiatu Słubickiego wyraził podziękowanie Wójtowi Tomaszowi 
Kowalczykowi za dotychczasową współpracę oraz wkład w rozwój 
samorządu lokalnego. Odczytał treść listu (podziękowania) podpisanego 

 



przez Starostę Powiatu Słubickiego Andrzeja Byckę, z prośbą o 
przekazanie go Wójtowi Tomaszowi Kowalczykowi. 

2) Sekretarz Gminy Górzyca poinformowała, że na stronie internetowej 
WWW.gorzyca.pl zamieszczone jest wyjaśnienie Wójta Tomasza 
Kowalczyka, w którym uzasadnia swoją decyzję zrzeczenia się mandatu 
wójta. Ponadto zarekomendowała kandydaturę pana Roberta Stolarskiego 
na Wójta Gminy Górzyca. 

3) Radny Rady Gminy Ryszard Dębiński złożył wniosek o nadanie tytułu 
„Honorowego Mieszkańca Gminy Górzyca” dla Wójta Tomasza 
Kowalczyka, za to co uczynił dla Gminy Górzyca. 

Przewodnicząca Rady stwierdziła, że wniosek radnego Dębińskiego został 
przyjęty i będzie rozpatrzony. 

 
 

Ad. 14 
Wolne wnioski i informacje. 
 
Radni nie zgłosili żadnych wniosków i informacji. 
 
Ad. 15 
Zakończenie obrad XXIV sesji Rady Gminy.  

 
Z uwagi na wyczerpanie porządku obrad sesji oraz brak dalszej dyskusji 
Przewodnicząca Rady Gminy zamknęła XXIV sesję Rady Gminy Górzyca  
/godz. 1410 

 
    Przewodniczący Rady Gminy 
     (-) Maria Syktus 
Na tym protokół zakończono. 
Protokołowała Agnieszka Pilarska. 

 
 

 
 

 
 
 

 


